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من وجهة نظر  للاتحاد العراقي لكرة السلةالقيم الادارية  هدف البحث إلى التعرف على مستوى واقع

عشوائياً من  اختيرتعلى عينة  القيادات الإدارية ، وأعتمد أسلوب دراسة الحالة من المنهج الوصفي،

( من المجتمع الأصل المتمثل القيادات الادارية ذوي الصلة % 80( فرد يمثلون ما نسبته )200)بواقع 

البالغ عددهم الكلي  (2024/2025للعام الدراسي ) بالعملالمستمرين بالاتحادات العراقي لكرة السلة 

من هذه التشكيلات الإدارية، وعلى اساس انهم  الهيئات الاداريةفرد، وهم موزعين بطبيعتهم  (250)

كما اختيرت العينة الاستطلاعية عشوائياً من مجتمع مجتمع الظاهرة المبحوثة في مشكلة البحث أنفسهم، 

الادارية ، وتجريبه استطلاعياً ومن ثم اجراء المسح ومعالجة النتائج بنظام البحث، واعتمد مقياس القيم 

(SPSS)  يمتلك الاتحاد العراقي لكرة السلة مستوى مقبولاً من القيم الادارية من لتكون الاستخلاصات

لسلة وجهة نظر القيادات الإدارية الاتحاد حققت وجهة نظر القيادات الإدارية في الاتحاد العراقي لكرة ا

ً من القيم الاجتماعية والانسانية التي ترفع من مستوى القيم الادارية ، يحتاج رفع  مستوى متقدما

مستوى القيم الادارية للأنشطة الرياضية إلى الاهتمام بدعم قيم التنافس واستثمار الفرص في العاملين 

 .  من وجهة نظر القيادات الإدارية في الاتحاد العراقي لكرة السلة

 ، القيادات الإداريةللاتحادات الرياضية القيم الادارية الكلمات المفتاحية: 
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Abstract 

The research aimed to identify the level of administrative values in the Iraqi 

Basketball Federation from the perspective of administrative leaders. A case study 

approach was adopted, based on the descriptive approach, on a randomly selected 

sample of (200) individuals, representing (80%) of the original community, 

represented by administrative leaders related to the Iraqi Basketball Federations who 

are continuing to work for the academic year (2024/2025), totaling (250) individuals. 

They are distributed by nature within the administrative bodies of these 

administrative formations, based on the fact that they are the community of the 

phenomenon being studied in the research problem itself. The exploratory sample 

was also randomly selected from the research community. The administrative values 

scale was adopted, tested exploratoryly, and then the survey was conducted and the 

results processed using the (SPSS) system to reach conclusions. The Iraqi Basketball 

Federation possesses a high level of Acceptable administrative values from the 

perspective of the federation's administrative leaders. From the perspective of the 

administrative leaders of the Iraqi Basketball Federation, the federation has achieved 

an advanced level of social and human values that elevate administrative values. 

Raising the level of administrative values for sports activities requires attention to 

supporting the values of competition and investing in opportunities for employees, 

from the perspective of the administrative leaders of the Iraqi Basketball Federation. 

 Keywords: Administrative values of sports federations, administrative leaders 
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(t) (Sig)

150 36 180 108 124.97 18.208 16.97 
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(t) (Sig)

6 30 18 19.43 2.325 1.43 9.719 0.000 

6 30 18 21.37 3.635 3.37 14.692 0.000 
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(Sig )> (0.05)150(0.05) ) 

(2)

(3)

6 30 18 23.49 4.043 5.49 21.513 0.000 

6 30 18 19.41 2.422 1.41 9.225 0.000 

6 30 18 19.61 2.194 1.61 11.591 0.000 

6 30 18 21.67 4.537 3.67 12.799 0.000 
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(4-2)

(Peter, 2021, P:237)

 (Siriwardanagea & 

Oduor, 2010,P:11) 
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